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ABSTRAK 

 

Mutiah, Penerapan Model Pembelajaran Diferensiasi Pada Mata Pelajaran 

Pendidikan Agama Islam, Program Studi Pendidikan Agama Islam di SMPIT 

Insan Mandiri Cibubur, Fakultas Ilmu Sosial, Universitas Negeri Jakarta, 2024 

Penelitian ini bertujuan untuk menjelaskan penerapan model pembelajaran 

diferensiasi Pada Mata pelajaran Pendidikan Agama Islam di SMPIT Insan Mandiri 

Cibubur. Model pembelajaran diferensiasi adalah model yang memperhatikan 

keberagaman karakteristik dan kebutuhan siswa dalam belajar. Dalam penelitian ini, 

metode yang digunakan adalah deskriptif kualitatif. Data dikumpulkan melalui 

observasi, wawancara, dan analisis dokumen. Orang-orang yang terlibat dalam 

penelitian ini adalah guru Pendidikan Agama Islam, dan siswa. Hasil penelitian 

menunjukkan bahwa penerapan model pembelajaran diferensiasi Pada Mata pelajaran 

Pendidikan Agama Islam di SMPIT Insan Mandiri Cibubur sudah dilaksanakan dengan 

baik. Guru telah menyesuaikan isi, proses, dan hasil pembelajaran sesuai dengan 

keberagaman karakteristik dan kebutuhan siswa. Guru juga memberikan bimbingan 

dan umpan balik yang sesuai untuk membantu siswa belajar. Kendala yang dihadapi 

adalah keterbatasan sumber belajar dan media pembelajaran. Upaya yang dilakukan 

adalah menggunakan sumber belajar alternatif dan mengembangkan media 

pembelajaran berbasis teknologi. 

 

Kata Kunci : Model Pembelajaran Diferensiasi, Pendidikan Agama Islam, SMPIT 

Insan Mandiri Cibubur. 
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ABSTRACT 

Mutiah, The Implementation of Differentiated Instruction Model in Islamic 

Religious Education Lessons, Islamic Religious Education Study Program at 

SMPIT Insan Mandiri Cibubur, Faculty of Social Sciences, Universitas Negeri 

Jakarta, 2024 

This skripsi discusses the implementation of the differentiated instruction 

model in Islamic Religious Education lessons at SMPIT Insan Mandiri Cibubur. The 

differentiated instruction model is a model that pays attention to the diversity of student 

characteristics and learning needs. The type of research used is qualitative research 

with a descriptive qualitative approach. Data was collected through observation, 

interviews, and document analysis. The people involved in this research are the Islamic 

Religious Education teachers and students. The research results that the 

implementation of the differentiated instruction model in Islamic Religious Education 

lessons at SMPIT Insan Mandiri Cibubur has been carried out well. Teachers have 

adjusted the content, process, and learning outcomes according to the diversity of 

student characteristics and needs. Teachers also provide appropriate scaffolding and 

feedback to facilitate student learning. The challenges faced are the limited learning 

resources and learning media. The efforts made are to utilize alternative learning 

resources and develop technology-based learning media. 

 

Keywords: Differentiated Learning Model, Islamic Religious Education, SMPIT Insan 

Mandiri Cibubur. 
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 خلاصة

 

 

  

 

مطيعة، نموذج التعلم المتمايز في موضوعات التربية الدينية الإسلامية، دراسة التربية الدينية الإسلامية في 

مدرسة إنسان مانديري سيبوبور الثانوية الإسلامية المتكاملة. البحث العلمي، جاكرتا: قسم التربية الدينية 

 2024 الإسلامية، كلية العلوم الإجتماعية، جامعة جاكرتا الحكومية،

 

يهدف هذا البحث إلى شرح تطبيق نموذج التعلم التمايز في مواد التربية الدينية الإسلامية في مدرسة إنسان مانديري 

سيبوبور الإعدادية الإسلامية المتكاملة. نموذج التعلم التمايز هو نموذج يأخذ في الاعتبار تنوع خصائص الطلاب 

واحتياجاتهم في التعلم. في هذا البحث، الطريقة المستخدمة هي الوصفية النوعية. تم جمع البيانات من خلال 

الملاحظة والمقابلات وتحليل الوثائق. الأشخاص المشاركون في هذا البحث هم معلمو وطلاب التربية الدينية 

الإسلامية. تظهر نتائج البحث أن تطبيق نموذج التعلم التمايز في مواد التربية الدينية الإسلامية في مدرسة إنسان 

مانديري سيبوبور الإعدادية الإسلامية المتكاملة قد تم تنفيذه بشكل جيد. قام المعلمون بتكييف المحتوى والعمليات 

ونتائج التعلم وفقًا لتنوع خصائص الطلاب واحتياجاتهم. يقدم المعلمون أيضًا التوجيه والملاحظات المناسبة 

لمساعدة الطلاب على التعلم. وتتمثل العقبات التي تواجهها في محدودية موارد التعلم ووسائل التعلم. وتهدف الجهود 

  المبذولة إلى استخدام مصادر التعلم البديلة وتطوير وسائل التعلم القائمة على التكنولوجيا.

 

: نموذج التعلم المتمايز، التربية الدينية الإسلامية، مدرسة إنسان مانديري سيبوبور الثانوية الكلمات المفتاحية

الإسلامية المتكاملة
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